ملخص فرقة بحث الدكتور: على ميهوبي

عنوانها: دراسة حول كتاب إيضاح المسالك إلى قواعد الإمام أبي عبد الله مالك للونشريسي

يعتبر عمل دراسة حول كتاب إيضاح المسالك إلى قواعد الإمام أبي عبد الله مالك للونشريسي عملا علميا ذو أهمية كبرى باعتبار اعتماده على شرح القواعد، والإكثار من التطبيقات الفقهية لأجل توضيح العلاقة بين القواعد والفروع الفقهية الجزئية، خاصة وأن الكتاب يعتبر من أمهات كتب القواعد الفقهية في مذهب المالكية.

وهو كتاب زاخر بالقواعد والضوابط الفقهية، يشتمل على حوالي ألف مسألة(1000 م)، يمكن أن تشكل محورا أساسيا في مجال البحث الفقهي الأصولي؛ لأن القاعدة الفقهية هي قانون يضبط أحكام عدد من المسائل لا حصر لها.

فالعمل يهدف إلى إبراز الأهمية الحقيقية للقواعد والضوابط الفقهية في لم شتات الفروع الفقهية المتناثرة، والتي لا يمكن لطالب العلم حفظها وضبطها إلا في بواسطة هذه القواعد.

Summary of the research led by Dr. Ali Mihoubi

Title of the research: « A study on the book (Idhah Al Massalik Ila Kawaid Al Imam Abi Abdillah Malik) by Al Wancharissi.

The research work is a study on the book « Idhah Al Massalik Ila Kawaid Al Imam Abi Abdillah Malik » by Al wancharissi, which is of a great scientific importance as it consists in explaining the rules, and a lot of jurisprudential applications in order to clarify the relationship between those rules and the different branches of jurisprudence, especially because the book is one of the most important sources of jurisprudential rules in the Maalikite Doctrine.

It is a book full of rules and regulations of jurisprudence, incorporating about matter a thousand (1000) jurisprudential questions that constitutes a fundamental axis in the field of the fundamentals of Islamic jurisprudence research because the base is the juristic law adjusts the provisions of a number of endless issues.

The work aims to highlight the real importance of the rules and regulations of jurisprudence in the diaspora of the scattered branches which cannot be preserved by students and learners only by the conservation of those rules.